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ILLUSTRATIE ALBERT KIEFER IN OPDRACHT VAN MARCO BAETSEN, ANTARES

D
e binnentuin is terug in het 

Ald Weishoes in Venlo. 

Jaren nadat architect Jules 

Kayser (1879-1963) hem realiseert, 

is hij overkapt. Nu heeft architect 

Joost Reijnen de tuin bij zijn renovatie 

in ere hersteld. Niet zonder reden.

Joost Reijnen 
   wil gezond bouwen 
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A
ls architect Joost Reijnen (39) in 2018 de opdracht krijgt om 
het Ald Weishoes aan de Grote Kerkstraat in Venlo te restau-
reren en te renoveren, begint hij aan zijn grootste en meest 
uitdagende project tot dan toe. Al snel blijkt dat de geschie-

denis nog in veel lagen terug te vinden is achter de uit 1611 daterende 
middeleeuwse gevel.
De architect die het achter de gevel liggende pand heeft neergezet is 
Jules Kayser. Deze neemt in 1925 geen halve maatregelen als hij de taak 
krijgt om het Ald Weishoes te renoveren en geschikt te maken voor de 
huisvesting van bejaarde mannen en weesjongens. Feitelijk sloopt hij 
het grootste gedeelte van het gebouw en de ernaast gelegen kosterswo-
ning en trekt vervolgens een geheel nieuw pand op.
Kayser gebruikt daarvoor de stijl van het zakelijke expressionisme, een 
strakkere en rechtere versie van de Amsterdamse School. Kenmerkend 
voor zijn werk rond 1925 zijn het gebruik van baksteen, de opdeling 
van de gevels in vlakken door het gebruik van naar voren stekende 
betonnen banden en overhangende dakgoten, ritmiek in deur- en 
raampartijen en werken met hoge schoorstenen en hoog oprijzende 
zadeldaken. Het zijn vrijwel allemaal horizontale en verticale lijnen, 
die zorgen voor strakheid en soberheid. Voor versiering is weinig 
plaats, behalve ter plekke van de trappenhuizen, waar fraaie ruimtes 
met glas-in-lood zijn gemaakt.
Wanneer Joost het Ald Weishoes bezoekt en de tekeningen van Kay-
ser bestudeert, beseft hij dat hij bij zijn restauratie heel terughoudend 
moet zijn. ‘Ondanks de vele verbouwingen die er zijn geweest, is het 
pand uit 1925 nog veel gaver dan aangenomen’, vertelt hij. ‘Het is een 
heel modern en voor de architectuurgeschiedenis van Venlo veel rele-
vanter gebouw dan gedacht. Een gaaf bewaard gebleven geheel, on-
derschat in Venlo. Daar wil ik dus respect voor hebben en daarom heb 
ik er geen ingreep in gedaan die niet past bij het concept uit die tijd.’
Kayser zet er in 1925 volgens Joost een strak en sober gebouw neer 
met veel licht, lucht en ruimte. ‘Het is een zalengebouw rond een bin-
nenhof. Op de benedenverdieping zijn drie zalen, eigenlijk drie ge-
bouwen met tussenstukken. De eerste verdieping bevat de slaapzalen 
en de chambrettes voor de bewoners en de zolder wordt gebruikt voor 
opslag. Aan de achterkant van het gebouw liggen enkele stallen, want 
de bewoners zijn in die tijd deels zelfvoorzienend. Ook is daar het lij-
kenhuis, dat door een deur verbonden is met de ziekenzaal.’

Binnentuin
Uitgaande van de plattegrond van destijds en rekening houdend met de 
plannen van de opdrachtgever Woningcorporatie Antares en de wen-
sen van de nieuwe uitbater maakt Joost zijn ontwerp. Het najaar 2022 
geopende gerestaureerde Ald Weishoes bevat op de begane grond weer 
drie zalen: de Wielewelzaal, de Erkerzaal en de Knibbelzaal. De eerste 
is vanaf de straat bereikbaar en daarom café-restaurant, de andere zijn 
als vanouds voor Venlose verenigingen. Alle drie hebben ze zicht op 
de binnentuin. De eerste verdieping telt 22 hostelkamers voor toeristen 
en daarnaast de Spiegelzaal die weer door verenigingen gebruikt gaat 

JOOST REIJNEN
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worden. De zolderverdieping telt 18 studentenkamers. De in 1935 ge-
bouwde kapel doet dienst als vergaderruimte en studieruimte.
Waardevolle elementen heeft Joost gehandhaafd en opgeknapt. Onder 
betimmeringen zijn granito wasbakken tevoorschijn gekomen. Deze 
zijn gerestaureerd en gaan weer gebruikt worden. Het glas in lood is 
opgeknapt, oorspronkelijke armaturen zijn hersteld en voorzien van 
ledverlichting. Op meerdere plekken is het oorspronkelijk tegelwerk 
hersteld. Daarnaast worden de oorspronkelijke kleuren teruggebracht 
in het pand, te weten bruin, rood, oker en groen.

De belangrijkste vernieuwing is naar zijn mening het terugbrengen 
van de binnentuin, die rond 1970 is overkapt. De binnentuin maakt 
niet alleen nogmaals Kaysers bouwstijl zichtbaar, die ook te zien is 
links naast de oude gevel van het Ald Weishoes en in de gevel aan de 
Kleine Kerkstraat. Reijnen: ‘Het is een ecologische binnentuin, er 
staan bomen in. Zo’n tuin is heel erg belangrijk, ik denk dat die heel 
veel toevoegt aan de kwaliteit van het leven en wonen in het Ald Weis-
hoes, want bomen filteren het licht en brengen verkoeling in de zomer. 
Bovendien bewegen ze, waardoor de tuin voortdurend verandert. Zo’n 
tuin is van invloed op de gezondheid van de mensen die er wonen en 
op de bezoekers. Dat vind ik heel belangrijk.’

JOOST REIJNEN

De  b innentuin  van  he t  A ld  Wei shoes .
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De identiteit en diversiteit die 
je vindt in bestaande gebouwen 
geeft een gelaagdheid die je niet 
kunt ontwerpen. Natúúrlijk zijn 
er wel plaatsen en redenen om 
nieuw te bouwen, maar al te vaak 
wordt het kind met het badwater 
weggegooid.’
Logisch dus dat hij zich richt op 
dat hergebruik en zich vooral 
profileert als herbestemmings-
architect. Zeker nadat hij enkele 
grote werken op dat vlak heeft uit-
gevoerd. 

De eerste grote opdracht in dat 
genre is die voor de verbouwing 
van het uit de jaren vijftig van de 
vorige eeuw stammende oude 
pand van de bank Haffmans en 
Steegh op de hoek Spoorstraat en 
Koninginnesingel tot dependance 

van de Hogere Agrarische School 
(HAS). Een opdracht die als van-
zelf op zijn pad komt. ‘In eerste 
instantie zou er in het pand een 
bedrijfsverzamelgebouw komen, 
waarvoor ik een plan zou maken. 
Maar dat ging niet door en toen 
vroeg de eigenaar of ik niemand 
wist die er anti-kraak wilde wo-
nen. Ik heb dat zelf gedaan, fun-
geerde als een soort bouwheer 
en ben er gebleven tot de HAS 
erin zat. Het voordeel was, dat 
toen de HAS zich in 2011 officieel 
aandiende, ik het gebouw al van 
binnen en buiten kende en er een 
goed plan voor kon maken.’
Voor hij met ontwerpen begint, 
duikt Joost altijd in het bouwdos-
sier om te ontdekken waar het 
gebouw vandaan komt en welke 
verbouwingen er hebben plaats-

De Maas
Het is niet verwonderlijk dat Joost Reijnen architect is geworden. ‘Mijn 
vader werkte bij een aannemersbedrijf ’, verklaart hij, ‘ik kwam vaak 
bij hem op kantoor en kreeg zo veel mee van wat er in de bouwwereld 
speelde. Als kind verbouwde ik bijna elke week mijn kamer. Het spelen 
met ruimte en het zoeken naar hoe dat werkt en hoe je een ruimte op 
verschillende manieren kan ervaren, zat er al vroeg in bij mij.’
Reijnen is geboren in Maasbracht en bezoekt daar de basisschool. 
Vervolgens gaat hij naar Scholengemeenschap Sint Ursula in Horn 
en volgt er vwo. In zijn jonge jaren is de Maas altijd dichtbij, want in 
Maasbracht woont hij vlakbij de rivier en als hij naar Sint Ursula fietst 
volgt hij steeds de Maas. Het maakt dat hij van de rivier houdt en er 
altijd bij in de buurt wil blijven. ‘De dynamiek van de stromende Maas 
is voor mij heel belangrijk, ze bepaalt het landschap en het leven er-
omheen. Het is een heel veranderlijk en krachtig element om rekening 
mee te houden.’
De Maas is even uit beeld als hij na de middelbare school bouwkunde 
gaat studeren aan de Technische Universiteit in Eindhoven. Deze studie 
rondt hij in 2007 af, net voor de economische crisis van 2008. Hij komt 
vervolgens terecht bij een Venloos architectenbureau waarvoor hij een 
project van een half jaar doet. In dat halve jaar leert hij Venlo kennen en 
raakt onder de indruk van de verschillen van de openbare ruimtes in de 
stad. Joost: ‘Ik vond het een erg aangename stad. Een compacte stad 
ook, want alles is er per fiets bereikbaar én weer terug bij de Maas.’
Als het project klaar is, is de crisis in volle hevigheid uitgebroken. Maar 
hij gaat niet bij de pakken neerzitten en begint voor zichzelf. ‘Het ging 
vooral om verbouwingen van woningen.’ kijkt hij terug. ‘Die kleine op-
drachten deed ik best wel graag, want ik vind het leuk om met mensen 
aan tafel te zitten en over hun woonwensen en -dromen te praten. Het 
is eervol werk omdat je iets kunt betekenen voor mensen, je kunt iets 
slimmer aanpakken dan ze voor mogelijk hadden gehouden.’

Herbestemmingen
Na die begintijd richt hij zijn pijlen al gauw op herbestemmingen. Hij 
heeft slechts enkele nieuwbouwhuizen ontworpen. ‘Nieuwbouwwo-
ningen dagen me minder uit. Ik houd ervan om complexe vraagstuk-
ken af te wegen en samen tot een logisch geheel te smeden. Die puzzel 
vind ik in het herbestemmen, waar het begint met het doorgronden 
van een pand en de elementen die al gebruikt zijn. Vervolgens zet de 
zoektocht zich voort in het ontrafelen van de wensen van de gebruiker. 
Waarom wil die iets? Hierin probeer ik de kern te ontleden. Ik zie het 
als een opgave om de verhalen van een gebouw en van zijn gebruikers 
te leren kennen en daarop te bouwen.’
Naar Reijnens mening is er in Nederland sinds de jaren zestig van de 
vorige eeuw zoveel gebouwd dat er eerst moet worden geprobeerd die 
oude gebouwen te (her)gebruiken voordat er iets nieuws wordt neerge-
zet. ‘Ik pleit ervoor eerst goed te kijken naar wat er is, en daar kwaliteit 
aan toe te voegen. Is een gebouw aantrekkelijk genoeg om her te be-
stemmen? Ik ben er geen voorstander van steeds opnieuw te bouwen. 

JOOST REIJNEN

De  omloop  (boven  en  r e ch t sonder )  en  de 

b innentuin  ( r e ch t s )  van  he t  v e rn i euwde 

gebouw van  he t  L imburgs  Landschap  in 

Ar c en.
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gevonden. ‘Ik kijk altijd eerst naar het gebouw’, zegt hij, ‘want dat geeft 
de kaders aan waarbinnen je de oplossingen voor het hergebruik moet 
zoeken. Het HAS-pand is feitelijk een betonnen skelet dat goed te be-
stemmen is voor verschillende functies, met een aantrekkelijke gevel, 
niet onbelangrijk. Het ontwerp voor de begane grond is voornamelijk 
gebaseerd op het originele ontwerp van de bank, daar hebben de kan-
toren, de ontvangstruimte en de studieruimte een plek gekregen. De 
entresols (open tussenverdiepingen) die er bij de bank inzaten, maar 
later werden gesloopt, zijn weer teruggebracht. Op de twee verdiepin-
gen erboven zijn de leslokalen. Omdat ik in het pand woonde, heb ik 
de bouw extreem goed kunnen volgen en begeleiden.’
Nadat het HAS-pand in 2014 klaar is, volgen de opdrachten elkaar als 
vanzelfsprekend op. Bijvoorbeeld voor het herbestemmen van het voor-
malige klooster van de Zusters van Liefde van Onze Lieve Vrouw Moeder 
van Barmhartigheid aan de Mgr. Zwijsenstraat in Venlo. Daar begeleidt 
hij van 2015 tot 2017 een collectief van eigenaren bij de restauratie en 
inpandige verbouwing van het klooster, waardoor er negen woningen 
en 150m2 kantoorruimte in zijn gekomen. Mooi vindt hij dat er al een 
binnentuin is bij het in carrévorm gebouwde klooster. ‘Dit geeft een 
gemeenschappelijke plek die zorgt voor eenheid tussen de woningen 
en geborgenheid, een rustige plek die zorgt voor een prettig klimaat.’
Als architect kun je bij een restauratie of herbouw ervoor zorgen dat er 
bepaalde elementen in de plannen komen, weet hij. ‘Ik werk bijvoor-
beeld zoveel mogelijk met milieuvriendelijke materialen – voor dakiso-
latie bijvoorbeeld het gebruik van vlas – en probeer een verbinding te 
leggen met het leven buiten. Zo heb ik het kantoor van het Limburgs 
Landschap aan de Rijksweg in Arcen verbouwd tussen 2017 en 2020. 
Daar is een binnenhof met zelfs een waterpartij erin. Ik heb ervoor 
gezorgd dat de medewerkers zoveel mogelijk in verbinding staan met 
die tuin. Zo’n tuin biedt een gevoel van welbehagen. Ik werk niet al-
leen met mens- en natuurvriendelijke materialen bij de gebouwen die 
ik restaureer, maar ben ook bezig met het welzijn van de gebruikers. 
Verblijfskwaliteit wordt bereikt door de hele omgeving te beschouwen. 
Dat noem ik gezond bouwen en dat is wat ik wil.’

Ink i jk j e s  en  ingang  van  he t  g ebouw 

van  de  Hoger e  Agrar i s che  S choo l  op  de 

hoek  van  de  Koninginnes inge l  en  de 

Spoor s t raat .
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Idealen

Een ander gebouw dat Joost heeft gerestaureerd is de uit 1533 stam-
mende Jacobskapel in Venlo, die overigens al eens in 1932 door de 
eerdergenoemde Jules Kayser werd gerestaureerd. De Jacobskapel is 
nu een bedrijfsverzamelgebouw, waarin hij zelf ook kantoor houdt. 
‘Door het herbestemmen van die historische panden heb ik steeds 
meer ervaring met erfgoed opgedaan, maar ook met een diversiteit 
aan gebruikers en opdrachtgevers. Dat spreekt me ook aan in mijn 
werk. Zo werkte ik voor het klooster met een collectief van particuliere 
opdrachtgevers, de Jacobskapel (tussen 2015 en 2017) was een eigen 
ontwikkelopgave samen met grafisch ontwerpbureau Studio Denk, ik 
werk geregeld voor Stichting Limburgs Landschap en de opdrachtge-

Adri Gorissen (Venlo, 1955) is journalist 

en schrijver. Hij heeft diverse boeken 

op zijn naam staan, zoals het Limburgs 

Literatuur Lexicon (2007) en Een Noorse 

liefde (2012). Momenteel werkt hij aan 

een monografie over de architect Jo-

hannes Kayser (1842-1917), die achttien 

jaar bouwmeester van Venlo was.

ver van het Ald Weishoes is wo-
ningcorporatie Antares.’
Of er een esthetische lijn zit in 
wat hij doet, vindt hij van onder-
geschikt belang. ‘Voor mij staat 
de ethische benadering voorop. 
Ik probeer altijd zo effectief mo-
gelijke ingrepen te doen bij een 
gebouw. Daarnaast zal ik altijd 
proberen de relatie met buiten te 
leggen. Ik probeer gifvrij te bou-
wen en zodanig dat het geres-
taureerde gebouw weer lang mee 
kan. Ik denk dat in die zin mijn 
ontwikkeling erin zit dat ik door 
ervaring steeds beter weet hoe ik 
mijn idealen kan bereiken: hou 
de lange termijn voor ogen en het 
welzijn van de gebruikers voorop. 
Die idealen gaan een steeds gro-
tere rol spelen voor mij.’
Zo’n ideaal komt naar voren bij 

de vraag of hij een droomproject 
heeft dat hij in Venlo wil realise-
ren. ‘Ik vind de steden en kernen 
niet groen genoeg. In een te ste-
nige omgeving staat ons welzijn 
onder druk. Daar zou ik wel wat 
aan willen doen. Groen inzetten 
om de verblijfskwaliteit te vergro-
ten, de hittestress te vermijden en 
water op te vangen. Dat is een hele 
grote opgave. Sowieso vind ik dat 
we dichter bij de natuur moeten 
staan. Om onze ontwerpen slim-
mer te maken kunnen we de na-
tuur als voorbeeld nemen en om 
ons welzijn te verbeteren zouden 
we de natuur moeten omarmen. 
Dat kan alleen als we die natuur 
dichterbij ons hebben.’<

JOOST REIJNEN

De  b innentuin  van  he t  to t  woongebouw 

omgetove rde  k loos t e r  aan  de  Mgr.  Zwi j s -

s ens t raat  (boven)  en  he t  in t e r i eur  van 

de  ge r e s t aure e rde  Ja cobskape l  in  Ven lo 

( r e ch t s ) .


